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Punkter til drøftelser: 

 

Grundet afbud fra formand Mette Præst Knudsen indledte Sten Rynning mødet og orienterede 

om, at han efter aftale med næstformand Andreas Lohmann påtog sig mødelederrollen.  

 

1.  Godkendelse: Godkendelse af referat fra sidste møde 

Referat af møde i Akademisk Råd den 21. december 2021 blev godkendt uden bemærk-

ninger. 

 

2.  Drøftelse og beslutning: Æresdoktor 2022 – LUKKET PUNKT  

3.  Drøftelse: SDU’s værdigrundlag   

Sten Rynning orienterede om baggrunden for, at direktionen har nedsat en arbejdsgruppe, 

der skal lave et udkast til et værdigrundlag for SDU. Dels har Folketinget vedtaget en be-

slutning, der ekspliciterer forventninger om forskningsfrihed på universiteterne, og dels er 

danske såvel som udenlandske universiteter ramt af diskussioner vedr. armslængde ift. 

eksterne bevillingsgivere og identitetspolitik. SDU’s værdigrundlag skal derfor udgøre et 

kompas ift. forsknings- og ytringsfrihed og være med til at sikre, at SDU er agerer proaktivt 

ift. ovenstående. 

 

Sten Rynning er formand for den nedsatte arbejdsgruppe, der består af repræsentanter fra 

ledelsesstrengen samt formændene for de akademiske råd. Han orienterede kort om det 

første møde i gruppen og den kommende proces. Første udkast til værdigrundlaget udar-

bejdes ultimo marts, hvorefter det kommer i høring i bl.a. de akademiske råd. Den endelige 
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version af værdigrundlaget skal godkendes i direktionen og dernæst bestyrelsen i juni 

2022.  

 

Sten Rynning udbad sig herefter Akademisk Råds input til arbejdsgruppen, som er gengi-

vet i summarisk form herunder:  

• Andreas Lohmann bemærkede, at de studerende er meget bevidste om at bruge deres 

ytringsfrihed, og ser universitetet som et sted, hvor der er plads til forskellige holdnin-

ger. Han ytrede desuden ønske om, at Akademisk Råd drøfter, hvor meget forskning, 

der skal være finansieret af eksterne private kontra offentlige midler, da de eksterne 

midler ikke må begrænse frihed til at forske. 

• Niels Chr. Petersen påpegede, at forskningsfriheden ikke kun udfordres fra politisk 

side, men at de strategiske rammer, der udstikkes fra ledelsens side, også er med til at 

indskrænke forskningsfriheden. Det har betydning for den måde, der bedrives forskning 

på, at det skal foregå inden for disse mere eller mindre snævre rammer. Han påpegede 

desuden, at økonomiske incitamenter, eksempelvis i STÅ-modellen, kan påvirke under-

visningsfriheden negativt, hvis de bliver styrende på bekostning af kvalitet og de stude-

rendes gennemførsel. 

• Kim Klyver var enig i, at privat finansieret forskning kan udgøre en udfordring fra forsk-

ningsfriheden, men så det som en balancegang, da universitetet heller ikke kan und-

være de private midler. Han var desuden enig i betragtningen om, at der med de store 

strategiske initiativer på SDU-niveau flyttes ressourcer og fokus over i bestemte forsk-

ningsdagsordener, hvilket kan skabe ”huller” i vores viden senere. Ift. spørgsmålet om 

ytringsfrihed fremhævede han det som et opmærksomhedspunkt, at medarbejderne, 

som opfordres til at være aktive i medierne, ikke bør stå alene, hvis de ender i en ”me-

diestorm” efterfølgende. 

• Oliver Baumann fandt det relevant, at der differentieres imellem begrænsninger i forsk-

ningsfriheden, der er inden for SDU’s kontrol (fx strategi) og begrænsninger, der er 

uden for SDU’s kontrol (fx eksterne forhold). Han opfordrede desuden til, at værdi-

grundlaget indledes med at beskrive, hvorfor det er vigtigt at beskytte friheden ifm. vi-

densproduktion.   

 

Sten Rynning takkede for Akademisk Råds indspil til værdigrundlaget, som videreformidles 

til arbejdsgruppen.  

 

4.  Orientering: Nyt fra formanden 

Grundet afbud fra formanden havde næstformand Andreas Lohmann kort lejlighed til bl.a. 

at orientere om, at han sidder med i en arbejdsgruppe på SDU, der skal lave et udkast til 

en politik for de studerendes forsknings - og ytringsfrihed. Her er bl.a. undervisningssituati-

onen et særligt opmærksomhedspunkt ift. at skabe tid og rum til at drøfte eventuelle faglige 

uenigheder blandt studerende og mellem underviser og studerende. 

 

5.  Orientering og drøftelse: DIAS 

Direktør for DIAS Marianne Holmer deltog på mødet mhp. at fortælle Akademisk Råd om 

DIAS. Hun kom i sit oplæg bl.a. ind på følgende (den samlede præsentation er vedlagt 

som bilag): 
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• Vision, mission og strategiske målsætninger for DIAS 

• Organisering og ledelsesstruktur  

• De tilknyttede forskere (Chairs og Fellows), herunder proces for udvælgelse 

• Aktiviteter og tværgående forskningsprojekter 

• Impact og synlighed af DIAS Chairs og Fellows 

 

Sten Rynning takkede for oplægget, og Akademisk Råd havde lejlighed til at stille spørgs-

mål og drøfte emnerne i oplægget med Marianne Holmer. Følgende blev bl.a. berørt: 

• Hvordan DIAS konkret bidrager og skaber værdi for de tilknyttede forskere og forsk-

ningsprojekter. Særligt adjunkterne gør brug af det netværk og den adgang til etable-

rede topforskere, som DIAS tilbyder. Måling af konkret betydning for impact er svært at 

opgøre, men al synlighed for SDU er godt.  

• Hvordan DIAS kan blive mere synlig over for de studerende. Konkret blev det foreslået, 

at DIAS fx kunne tilbyde oplæg til studenterforeninger og være til synligt til stede ifm. 

introugerne. De studerende er interesserede i at komme i dialog med forskere.  

• Positionering og ambitionsniveau - hvilket DIAS vil man gerne være? Den vigtigste mis-

sion er at tiltrække unge forskertalenter til SDU. Ift. den interne dimension er en vigtig 

mission også at være med til at fordre og understøtte tværvidenskabelig forskning i top-

klasse.  

• Vigtigheden af at sikre transparens omkring udvælgelsesprocessen for DIAS Chairs/ 

Fellows og omkostninger forbundet med at drive DIAS (cost-benefit perspektiv). 

• Behov for øget åbenhed og kommunikation omkring DIAS. Fælles opgave for DIAS og 

fakulteterne at sikre dette.  

 

6.  Orientering: Nyt fra dekanen, herunder fakultetets økonomi 

Under Nyt fra dekanen orienterede Sten Rynning bl.a. om følgende: 

• Den politiske proces vedr. regionalisering på bagkant af indsendte institutionsplaner: 

Særligt interessant for SDU er bl.a. spørgsmålet om ”rabat” på reduktion og forhandlin-

gerne omkring opbygning i Trekantområdet. 

• Opfølgning på evaluering af normsystemet, jf. sidste møde i Akademisk Råd: Fakultets-

ledelsen har besluttet at fastholde nuværende normsatser for vejledning, men har på 

baggrund af evalueringsrunden bedt institutlederne om at udvikle på vejledningsforma-

terne inden for de nuværende rammer. 

• Revision af institutternes meriteringsretningslinjer: På baggrund af erfaringer fra de se-

neste år og den nye stillingsstruktur er der nu igangsat en proces på institutterne for re-

vision af meriteringsretningslinjerne. Processen løber i foråret og sommeren 2022 og 

forventes afsluttet i september 2022. Akademisk Råd inddrages mhp. kvalitetssikring 

på møderne i april, juni og september 2022.  

o Kim Klyver appellerede i den forbindelse til, at stabilitet og gennemsigtighed tænkes 

ind i revisionsprocessen mhp. at skabe ro for de medarbejdere, der har arbejdet på 

forfremmelse ud fra de tidligere meriteringskriterier. Sten Rynning svarede, at der 

ikke er tale om en gennemgribende forandring af kriterierne, men at der skal rettes 

op på kendte uhensigtsmæssigheder og sikres alignment med den nye stillings-

struktur, herunder bl.a. ligestilling af forskning og forskningsbaseret undervisning. 

• Forventet proces for ansættelse af ny dekan.   
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Sten Rynning gav grundet tidspres en meget kort orientering om fakultetets økonomi med 

bl.a. følgende nedslagspunkter: 

• Regnskabet for 2021 ser rigtig godt ud med et overskud 9 mio. kr. (mod forventet un-

derskud på 9 mio. kr.).  

• Der er et forventet underskud/dyk i 2022-2023, som fakultetet skal tilpasse sig. Det 

skyldes i vid udstrækning uddannelsesprognoser og et fald i fakulteternes forsknings-

bevilling. Dykket er umiddelbart håndterbart inden for de nuværende rammer.  

• Der er dog en række usikkerheder ift. budgettet, bl.a. pga. regionaliseringsprocessen 

og en forestående ændring af SDU’s budgetmodel fra 2023.  

• Taxameteret er blevet permanent forhøjet, hvilket er meget positivt for SAMF.  

 

Andreas Lohmann opfordrede til, at der på det næste møde i Akademisk Råd sættes mere 

tid af til økonomipunktet, hvilket Sten Rynning bakkede op om.  

 

7.  Skriftlige meddelelser 

Der var ingen kommentarer til de skriftlige meddelelser.  

 

8.  Evt. 

Intet under Evt.  

 


